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تاکید سرپرســت سازمان 
منطقه آزاد کیش بر  لزوم افزایش 

اختیارات مدیرعامل 
محمــد رضــا نوایی لواســانی؛ 
سرپرست ســازمان منطقه آزاد کیش 
در نشســت ســرمایه گذاران و فعالان 
اقتصــادی کیش با محمــد رضا پور 
ابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی گفت: سرمایه 
گذاران، کارآفرینان و فعالان اقتصادی 
ســازندگان اصلی کیش هســتند. وی 
گفت: دوستان زمانی شروع به فعالیت 
و تلاشهای اقتصادی کرده اند که جزیره 
کیش ریسک بالایی در شروع فعالیت 
های اقتصادی داشــت . نوایی لواسانی 
افــزود: در آن زمان جزیره کیش بیابانی 
بیش نبود و با  مشکلات  زیادی در حوزه 
های مختلف  مواجه بود اما عزیزانی با 
ســرمایه خودشان آمدند، در سختی ها 
تلاش کردند و بــا کمک مردم جزیره 
را به اینجا که امروز می بینید رســاندند 
بطوریکه امروز  این اقدامات و فعالیت 
های اقتصــادی در جزیــره کیش در 
بســیاری از حوزه ها الگو است.نوایی 
لواســانی افزود: در دنیا کرونا بیشترین 
آسیب به صنعت گردشگری وارد شد 
و جزیــره کیش هم بیش از نود درصد 
به صورت مســتقیم و غیر مستقیم به 
گردشــگری وابسته است و لذا آسیبی 
که در دوران کرونا به جزیره کیش وارد 
شــد، ظاهرا اینگونه بــود که در مدت 
کوتاهی همه چیز از تعادل خارج شــد 
اما همان مدت کوتاه اثر عمیقی در کار 
و فعالیت جزیره گذاشــت و هنوز هم 
فعــالان در کیش  با اثرات آن دســت و 
پنجه نرم می کنند . سرپرست  سازمان 
منطقه آزاد کیش گفت:  در جزیره کیش 
بــرای اینکه بتوانیم کمک و حمایتی از 
سرمایه گذاران انجام دهیم موضوعات 
متعددی مطرح است . وی گفت :  فعالان 
اقتصادی در چند بخش دچار مشــکل 
هستند. اول بخشــی که برمی گردد به 
اختیاراتی که به مدیرعامل سازمان داده 
می شود و مربوط به حوزه هایی است 
که سرمایه گذاران در سازمان به مشکل 
برمی خورند. در این ســه ماهه به گونه 
ای برنامــه ریزی کرده ایم که تحولاتی 
در سازمان بوجود بیاید و این مشکلات 
مرتفع گردد. بخش دوم به هیئت مدیره 
سازمان مربوط اســت که مدیر عامل 
باید تصمیم ســازی کند و می دانید که 
تصمیم جدید، نیاز به نگاه جدید، هیئت 
مدیره جدید و نیاز به روحیه ای دارد که 
تصمیم جدید را پذیرا باشد و ان شاالله 
با یک هیئت مدیره جدید بســیاری از 
تصمیماتی که آماده شده و معطل مانده 
حل می شود. بخش سوم از مشکلات ما 
مربوط به روابط سازمان منطقه آزاد کیش 
و دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد است 
که مــا روزانه پیگیری می کنیم . نوایی 
لواسانی بیان داشت:  اما بخش عمده ای 
از مشکلات مناطق آزاد و جزیره کیش 
مربوط به قوانینی اســت که به همه این 
موارد ســیطره دارد و قوانینی است که 
در طول ســالها دچار مشکلات جدی 
شــده است و باید بگویم این قوانین در 
همه مشکلاتی که پیش از این گفته شد 
موثر اســت لذا موضوع مهمی است. 
سرپرست  ســازمان منطقه آزاد کیش 
در پایان خطاب به رئیس کمیســیون 
اقتصــادی مجلس گفــت: بارها مردم 
و فعالان اقتصــادی از من می خواهند 
که مشــکلات و دغدغه ها را به گوش 
نمایندگان در مجلس برسانم و و امروز 
فرصت بسیار خوبی است که مشکلات 
را از زبان  خود سرمایه گذاران بشنوید .
مناطق  مشــکلات  تشریح 
آزاد توســط معــاون اقتصادی 

شورایعالی مناطق آزاد 
دکتــر احمد جمالی با اشــاره به 
مشــکلات کلی که مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی با آن دست به گریبانند، گفت: 
این روزها موضــوع بودجه مهمترین 
بحث اســت و انتظار داریــم در  این 
موضوع به مســائل  مناطق آزاد  توجه 
شــود چون بخش زیادی از مشکلات 
به حوزه بودجه بــر می گردد. جمالی 
خطاب به پور ابراهیمی با اشاره به اینکه 
در قانون بودجه برخی از مشــکلات 
لحاظ شــده و همه ما می دانیم در چند 

مورد کــه ما با مشــکل مواجه بودیم 
دیدگاههای شما در حل آن نقش مهمی 
داشــته، افزود: حوزه زیر ساخت ها در 
مناطق آزاد جدید موضوعی اســت که 
ما طی ماههای گذشته درگیرآن بودیم و 
تامین منابع مالی زیر ساخت ها از جمله 
مباحثی بود که در کمیسیون تلفیق آورده 
شد. با توجه به اینکه در سنوات گذشته 
تصویــب قانون اداره چگونگی مناطق 
آزاد هــم مورد توجه قرار نگرفت لازم 
اســت تا این موضوع هم در بند مربوط 
به مناطق موجــود و هم مناطق جدید 
لحاظ شــود.جمالی به تاسیس بانک 
برون مرزی که در کمیسیون تلفیق هم 
آمده اشاره کرد و گفت: در تاسیس بانک 
برون مرزی مشــکلاتی داریم و برخی 
از مــواد قانونی به طور کامل در مناطق 
آزاد اجرا نشــده است. متاسفانه تمرکز 
ما به جریــان کالا و خدمات معطوف 
بوده و به حوزه پولی و مالی کمتر توجه 
کرده ایم در صورتیکه جریانات مالی از 
مهمترین جریانــات حوزه مناطق آزاد 
است.  وی افزود: تا زمانیکه به دو نکته 
نهادســازی و قوانین و مقرراتی که این 
نهادها در آن چارچوب عمل می کنند و 
تعامل آن با حوزه بین الملل توجه نشود 
کاری از پیــش نمی رود. به تعبیر دیگر 
جریانــات مالی اگر نتواند با حوزه بین 
الملل گره بخورد امکان کار کردن برای 
ما در مناطق آزاد ضعیف است و حوزه 
هایی مثل: بورس بین الملل، شــرکت 
های تامین مالی ارزی، بانک مرکزی و 
ســایر نهادهایی که می توانند نقش ایفا 
کنند و حلقه واســط اقتصاد ملی باشند 
از اهمیت ویژه در این راه برخوردارند. 
جمالی گفت:  انتظار و تقاضای  ما این 
اســت که در مورد نهاد سازی پولی و 
مالی و الزام بانک مرکزی و شورای پول 
و اعتبار به تدوین قوانین و مقرراتی که 
این نهاد ها به راحتی بتوانند در آن عمل 
کنند و با حوزه بین الملل ارتباط برقرار 
کنند تدبیری اندیشیده شود بویژه اینکه 
امید است مذاکرات وین به نتیجه برسد 
که در این صورت نقش نهادهای مالی 
در تدوین مقــررات دو چندان خواهد 
شد. جمالی در بخش دیگری از سخنان 
خود به حوزه زیر ساخت ها اشاره کرد 
و گفت :  وزارت نیرو ملزم به تامین آب، 
فاضلاب و برق واحدهای تولیدی فقط 
در مناطق ویژه اقتصادی شــده و انتظار 
داریم که مناطق آزاد موجود و جدید هم 
در تامین زیر ساخت هایشان در حوزه 
انرژی لحاظ شوند. جمالی همچنین به 
نکاتی که در حوزه اجرا در ســال های 
آینده مشکل ایجاد خواهد کرد و لزوم 
تلاش برای  حذف آن اشــاره داشت و 
گفت  از جمله این موارد  نظارت دیوان 
محاسبات است و ی افزود: مستحضرید 
چون تامین منابع مالی ما مستقل بوده و 
در ردیف هــا چیزی نداریم و حکمی 
نیامده لــذا در نظارت دیوان برای اجرا 
برای سال آتی مشکل ساز خواهد بود، 
نکتــه دوم که اگر تصویب شــود جزء 
بدعت قانون گذاری در کشوراســت 
مقوله تصویب مالیات بر ارزش افزوده 
است، انتظار داشــتیم این موضوع در 
نیمه دوم سال 1400 حذف شود که نه 
تنها این انتظار محقق نشــد بلکه قانون 
ارزش افــزوده در مواد مختلف مجددا 
به مناطــق آزاد و مناطــق ویژه اضافه 
شــدند و تمام فعالیت های اقتصادی 
در مناطق مختلــف را عملا خصوصا 
در مــاده های 10 و 12 و تبصره 3 ماده 
17 مختل کرده است. معاون اقتصادی 
دبیر خانه شورایعالی مناطق آزاد ضمن 
تشــریح هر یک  از مواد قانونی با بیان 
اینکه نشست های مختلفی را با سازمان 
امورمالیاتی، گمرک وبخش های دیگر  
دولت داشتیم و تعارض عجیبی بین این 
ماده های قانونی وجود دارد، گفت: برای 
مودی و ممیز مالیاتی کارها بسیار سخت 
شده و در اجرا سازو کار مناسب وجود 
ندارد. جمالی گفت: هیچ جا مانند مناطق 
آزاد در حوزه هــای مختف اقتصادی 
ماننــد واردات و صادرات و گمرک و 
... شفاف عمل نکرده است؛ تمام جریان 
گــردش کالا، ورود و خروج در حوزه 
های اقتصادی  تماما از دبیر خانه چندین 
بار رصد می شود و شفافیت به مراتب 
بالاتر از سرزمین اصلی است. در حوزه 

عدالت نیز بایــد گفت: مفهوم عدالت 
مشخص است، ما در مناطق آزاد حقی 
را برای فعال اقتصادی ایجاد کرده ایم و 
گفته ایم تا 20 ســال از معافیت مالیات 
بر درآمد و در مــاده دیگری از مالیات 
بــر ارزش افزوده معاف اســت. فعال 
اقتصادی حق دارد بگوید که حاکمیت 
در این دو ماده حق را به من داده است و 
باید به آن پایبند باشــد . جمالی با اشاره 
به اینکه بر اساس گزارشات بین المللی  
98 درصد از کشورهای دنیا دو مشوق 
اصلی شــامل مشــوق های مالیاتی و 
گمرکی را به ســرمایه گذاران می دهند 
و باقی مشــوق ها ذیل این دو مشــوق 
تعریف می شود اما دولت و مجلس طی 
این ســال ها هر دو مشوق را از سرمایه 
گذاران و فعالان اقتصادی در مناطق آزاد 
گرفته است وعملا فعال اقتصادی امکان 

فعالیت ندارد.
معــاون اقتصــادی دبیرخانــه 
شورایعالی مناطق آزاد تسری قوانین و 
مقررات سرزمین اصلی به مناطق آزاد را 
از دیگر مشکلات عنوان کرد و افزود: در 
حوزه صادرات، واردات، پولی، مالی و 
... با مشکلاتی روبرو هستیم و علاوه بر 
این واردات خودرو هم موضوع دیگری 
است که به حق به عنوان یکی از جاذبه 
های گردشــگری در مناطق آزاد تلقی 

می شــود و سال هاســت این واردات 
صورت نمی گیرد و نتیجه این شده که 
تمام سیستم های حمل و نفل در مناطق 
آزاد رو به  فرسوده شدن است. در مناطق 
جنوبی به دلیل شرایط آب و هوایی نیاز 
به بازسازی ناوگان حمل و نقل وجود 
دارد لذا در حــوزه واردات خودرو که 
این روزها بین مجلس شورای اسلامی، 
شــورای نگهبان و مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام  در رفت و آمد اســت 
انتظار میرود استثنایی برای این مناطق 
قائل شوند. جمالی به عنوان سخن پایانی 
به فعالیت رمز ارزها اشاره کرد و گفت: 
بــرای بهره گیری از فناوری های نوین 
مناطق آزاد و ویژه اقتصادی به فعالیت 
در حوزه رمز ارزها تشــویق شده اند تا 
بــه صورت پایلوت در آن ها اجرایی و 
تجربه حاصل از آن به ســرزمین اصلی 
تســری داده شود. این کار در دنیا انجام 
می شود و فعالیت های جدید در مناطق 
آزاد و ویژه اقتصادی به صورت پایلوت 
اجرا می شــود و بعد به سرزمین اصلی 
وارد می شــود اما متاسفانه با مقررات 
جدید جلــو فعالیت این حوزه به طور 
کلی گرفته شــده است و باید بازنگری 

صورت گیرد.
لــزوم  اجراء کامــل قانون 
مناطــق آزاد توســط دولت و 

مجلس 
مهندس محســن قریب؛ دبیرکل 
انجمن ســرمایه گذاران و کار آفرینان 
کیش در این نشســت بــا بیان اینکه ما 
رقیب سرزمین اصلی نیستیم و رقیب ما 
مناطق آزاد سایر نقاط دنیا است گفت: 
دست مناطق آزاد باید باز باشد تا بتوانیم 
بــا آنها رقابت کنیم! من فکر می کنم که 
هنوز کارشناسی درستی نسبت به مناطق 

آزاد در مجلس وجود ندارد.

مهنــدس محســن قریب گفت: 
مجلس در راس امور و شالوده  خواسته 
های  مردم کشور است و انتظار می رود 
که راه گشــا و گره گشــای مشکلات  
باشد، اما چیزی که ما در سالهای گذشته 
بخصوص از  دوره دوم دولت گذشــته  
تا به امروز داشــته ایم  متاسفانه  تقریبا 
سلب اختیارات از مناطق آزاد بود ه چه 
از طــرف دولت و  چه از طرف مجلس 
! قریب افزود : ما شاید چهار سال پیش 
چنین جلساتی را با  نمایندگان مجلس 
داشــتیم و مشــکل واردات خودرو  را 
بــه علــت تحریم ها مطــرح و گلایه 
می کردیم اما ســال بعد از آن مشــکل 
درخواســت معافیــت مالیاتی حقوق 
کارمندان به آن اضافه شــد. ســال بعد 
از آن مســئله گمرکات و ثبت سفارش 
اضافه شد و اخیرا هم مالیات بر ارزش 
افزوده مطرح شده است و متاسفانه در 
طول ســال های اخیر گره بر روی گره 
آمد ه و چیزی حل نشده است . دبیرکل  
انجمن ســرمایه گذران و کار آفرینان 
کیش با بیان اینکه انتظار گره گشایی که 
از مجلس است متاسفانه تاکنون اتفاق 
نیفتاد افزود: در جلسه ای که در خدمت 
آقای نیکزاد؛ نایب رئیس  محترم مجلس 
بودیم ایشان بیان کردند که مجلس هنوز 
ذهنیت مثبتی درباره مناطق آزاد ندارد! 

و دلیــل آن را هم نمی دانیم چیســت؟ 
بالاخــره قوانین مناطق آزاد در مجلس 
مصوب شده و ما هم در راستای اجرای 
همان قوانیــن گام برمی داریم .  قریب 
افــزود: علت مخالفــت  و ذهنیت بد 
مجلــس  به مناطــق آزاد را نمی دانیم ، 
آیا به علت فقر اطلاعات است یا مشکل 
دیگری اســت؟ ! قریب گفت: من فکر 
می کنم که هنوز کارشناســی درستی 
نسبت به مناطق آزاد در مجلس وجود 
ندارد. این جمع شــاید به عنوان بازوی 
مشورتی؛ کارشناسی ترین جمعی باشد 
که بتوانید قوانین خوبی را با کمک آن ها 
به تصویب برسانید اما عموما برعکس 
این نظرات کارشناسی استفاده می شود 
که راه به جایی نمی برد و هر روز گره ها  
و مشــکلات را افزایش می دهد. ما هم 
بعنوان فعالین اقتصادی در مناطق آزاد 
جز اجراء کامل قانون مناطق آزاد چیزی 

از دولت و مجلس نمی خواهیم .
دبیرکل انجمن سرمایه گذاران و 
کار آفرینان کیــش ادامه داد: تاکید اول 
ما این اســت که قانون مناطق آزاد اجرا 
شــود . مجلس فقــط وظیفه تصویب 
قانون را نــدارد و نظارت بر اجرای آن 
هم جزء وظایف مجلس است . متاسفانه 
مجلس به قسمت دوم ورود نمی کند در 
صورتیکه اگر مجلس به این حوزه ورود 
می کرد مهمترین مســائل و مشکلات 
امــروز مناطق آزاد خودبخود  حل بود. 
وی ادامه داد:  امروز هجمه هایی که وارد 
می شــود به نص صریح قوانین مناطق 
آزاد وارد می شود . بر اساس نص صریح 
قانــون واردات خودرو نیاز مناطق آزاد 
است.  بر اساس قانون مناطق آزاد غیر از 
چند قلم کالای ممنوعه هر کالایی را از 
هــر جای دنیا می تواند وارد و دپو کند؛ 
این اختیار چرا از مناطق آزاد گرفته می 

شود؟ مشکلی که امروز داریم این است 
کــه نه می توانیم خــودرو وارد کنیم تا 
نــاوگان حمل و نقل عمومی و خودرو 
رنت کارها و هتــل ها را تامین کنیم و 
از طرفی هم نمی توانیم خودرو داخلی 
وارد و پلاک کنیم! اگر مناطق آزاد واقعا 
قرار است بتواند در دور زدن تحریم ها 
کمک دولت باشــند این راهش نیست 
و باید تدبیر درســت تری اتخاذ شود . 
مهندس قریب با بیــان اینکه ما رقیب 
سرزمین اصلی نیستیم و رقیب ما مناطق 
آزاد ســایر نقاط دنیا است گفت: دست 
مناطق آزاد باید باز باشد تا بتوانیم با آنها 
رقابت کنیم! برای نمونه امارات عمدتا 
در صــادرات و ترانزیت هدفگذاری 
شده اما امروز در تولید وارد شده است. 
شــهرک های صنعتی راه اندازی شده  
و راه را بخصــوص برای ایرانی ها باز 
کرده اند و هر ایرانی که کارخانه داشته 
باشد در این شهرک های صنعتی زمین 
رایگان بــه او می دهند و به وقت عقد 
قرارداد 90 درصد تســهیلات برای راه 
اندازی به او داده می شــود. توجه کنیم  

این موضوع چه پیامی برای ما دارد؟!
دبیرکل انجمن ســرمایه گذاران 
و کار آفرینــان کیش ادامه داد: واقعیت 
این است با این محدودیت ها در مناطق 
آزاد سرمایه گذاران به کشورهای دیگر 

جذب می شــوند چــون راهی برای 
سرمایه گذار نمی ماند. اشتغالزایی که در 
مناطق آزاد ایجاد شده یکی یکی در حال 
از دست رفتن است! یکی از معضلات ما 
ایجاد اشتغال است که با این سیاستها از 
دست می رود و بار مشکلات کشور را 
افزون می کنیم. مهندس قریب در پایان 
گفت: ما اگر با این شیوه جلو برویم که 
متاسفانه اصلاحی درآن دیده نمی شود، 
رونق نخواهیم داشت چون دیدگاهها 
بسیار بســته و قوانین بسیار دست و پا 
گیر اســت و اصلا سهولت ایجاد نمی 
کند. تقاضای  ما  بعنوان کســانی که با 
مشکلات موجود در مناطق آزاد درگیر 
هستیم این است که در سطح کلان به این 
موضوعات توجه شود  و مشکلاتی که 
در اجرای قوانین مناطق آزاد وجود دارد  
با کمک گرفتن از نظرات کارشناســان 
خبره از سر راه برداشته شود و راه مناطق 
آزاد برای رشد و شکوفایی و خدمت به 

توسعه اقتصاد کشور بازشود.
ســرمایه گــذاران فعلی  را 

نگهدارید!
مهرداد تاوتلی  دبیر کل جامعه هتل 
داران کیش در این نشســت با اشاره به 
اینکه ما در حوزه گردشگری و هتلداری 
چون مستقیما با مهمان سروکار داریم 
با مســائل و مشکلات متعددی روبرو 
هســتیم و عدم اجرای موارد قانونی ، 
بوروکراســی های اداری و بالاخص 
بحــث های مالیاتی و... موانع زیادی را 
بوجود آورده اســت و از مجلس انتظار 
داریم قانون اداره چگونگی مناطق آزاد 
که از قبل وجود داشــته پابرجا بماند. 
تاوتلی گفــت:  در بحث های مالیاتی 
برای فعالان اقتصــادی در مناطق آزاد 
باید ماده قانونی وجود داشته  باشد چون 
عملا ما مالیات را پرداخت می کنیم اما بر 

طبق چه قانونی هنوز مشخص نیست . 
تاوتلــی به بحــث واردات خودرو به 
جزیره کیش اشــاره کرد و افزود: ورود 
خودرو موضوع بســیار مهم در مناطق 
گردشــگری برای جذب مهمان است 
و عدم واردات آن و فرســودگی روز به 
روز ناوگان حمل و نقل عمومی رویکرد 
گردشــگری را زیر سوال می برد . دبیر 
کل جامعه هتلداران کیش افزود: سرمایه 
گــذاران کیش زیاد هســتند و کارنامه 
موفقی دارند. نیاز به ورود سرمایه گذار 
از خارج از جزیره نیست فقط کافیست 
از همین سرمایه گذاران فعلی حمایت 

کنیم تا آنها بتوانند به مسیر ادامه دهند.
مزیتــی برای مناطــق آزاد 

باقی نمانده است
احمد کتابفروش دبیر سندیکای 
صاحبان صنایــع کیش و عضو هیات 
امنــا انجمن ســرمایه گــذاران و کار 
آفرینــان کیش در این نشســت  با بیان 
اینکه متاســفانه هر سال شاهد افزایش 
محدودیت ها در عرصه تولید بوده ایم 
و امسال هم ارزش افزوده دو گانه ای که 
تحمیل شــده فکر می کنم عملا ما را به 
این نتیجه می رساند که عزم حاکمیت بر 
تسری مبانی و قوانین حاکم درسرزمین 
اصلــی بر مناطق آزاد و از بردن  مزایای 
مناطق آزاد اســت گفت : از این شرایط 

خسته شده ایم. دبیر سندیکای صاحبان 
صنایــع کیش با بیان اینکه جلســات 
متعددی و بحث های زیادی انجام شده 
و واقعیت این است که ما شدیدا هم از 
تکــرار مکررات و هم از نتیجه نگرفتن 
ها خســته شده  ایم گفت: مشوق هایی 
را که کشورهای همجوار برای جذب 
سرمایه گذار مطرح می کنند و شرایطی  
که برای جذب سرمایه خصوصا ایرانیان 
فراهم ساخته اند ، به نظر می رسد اقدامی 
هماهنــگ بین خــود تحریمی های 
داخلی و خارجی برای جذب  سرمایه 
های ایرانیان است و حرکت های ضد 
توسعه ای است که متاسفانه  ما  با آن به 
خود ضربه می زنیم . کتابفروش افزود 
: هر زمان این اتفاق در کشــور ما افتاده 
محرومیت ها و مشــکلات  را بیشــتر 
کرده ایم تا کشــورهای همسایه از این 
قضیه بهره و سود ببرند. دبیر سندیکای 
صاحبان صنایع کیش با اشاره به اینکه 
امروز مشــخص می شود که همانطور 
که سی سال پیش وقتی ما در کیش می 
خواستیم بندرگاه بسازیم هفته به هفته 
از سوی کشورهای حاشیه ای رصد می 
شــدیم امروز هم  بنظر می رسد اتفاق 
های اقتصادی کشور ما رصد می شود 
گفت: امروز هیچ عقل ســلیمی حکم 
نمی کند که سرمایه گذار  با این شرایط 
بماند وموجب می شــود  کشورهای 
دیگر هم از این فرصت ها  استفاده کنند. 
کتابفروش افزود: بنده 41 سال است که 
در حوزه صنعــت و تولید فعالیت می 
کنــم و کاری غیر از تولید و صنعت بلد 
نیســتم و می توانم بگویم : امروز یک 
تولید کننده هیچ مزیــت رقابتی برای 
فعالیت در مناطق آزاد ندارد در حالیکه 
ممکن اســت مزیت هایی در سرزمین 
اصلی وجود داشته باشد . بویژه اینکه  در 

جزیره کیش که در آن حداقل  40 درصد 
هزینه ها  بالاتر از سرزمین اصلی است 
. وی گفت :  وقتی مزیت رقابتی وجود 
ندارد و یک کارفرما و تولید کننده حتی 
برای جذب پرســنل هم باید مالیات بر 
حقوق پرداخت کنند دیگر عملا مزیتی  
در مناطــق آزاد چیزی باقی نمی ماند. 
دبیر ســندیکای صاحبان صنایع کیش 
عنوان کرد: کسانی که در بازار اقتصادی 
مقاومت  کردند و ماندند برای خانواده و 
کشورشان ماندند اما راضی به هدر رفت 
سرمایه ها یشــان  هم نیستند. سرمایه 
گذاری باید جایی انجام شود که امنیت 
داشته باشد و در جایی که سرمایه ها در 
آن محکوم به فنا اســت ناچاریم  برای 
حفظ سرمایه هایمان تدبیری بیاندیشیم. 
کتابفروش ضمن اشاره به وجود ویژگی 
منفــی دوگانه برای یک تولید کننده در 
مناطق آزاد گفت: متاســفانه پرداخت 
دوبــار  ارزش افــزوده یکی به هنگام 
ورود و دیگــری به هنگام خروج تنها 
مزیت منفی دوگانه ای اســت که برای 
این  رزمندگان جبهه  اقتصادی در سالی 
که تمامی شعارها در جهت حمایت از 

تولید است؛ وجود دارد!
دبیر ســندیکای صاحبان صنایع 
کیــش در پایان با بیان اینکه متاســفانه 
هر سال شــاهد افزایش محدودیت ها 
در عرصه تولید بوده ایم و امســال هم 
ارزش افــزوده دو گانه ای که تحمیل 
شده فکر می کنم عملا ما را به این نتیجه 
می رســاند که عزم حاکمیت بر تسری 
مبانی و قوانین حاکم درسرزمین اصلی 
بر مناطق آزاد و ازبین  بردن  کامل مزایای 

مناطق آزاد است.
6 مــاه مناطق آزاد را تعطیل 

کنید!
رحمان سادات نجفی؛ مدیرعامل 
جامعه بازاریان و بازرگانان کیش در این 
نشست گفت: سرمایه گذاران بر اساس 
قانون اولیه چگونگی اداره مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی که در واقع عهد و میثاق 
میان سرمایه گذاران  و دولت به حساب 
می آید در کیش شــروع به ســرمایه 
گذاری کرده اند و بر همین اســاس هم 
از دولت انتظار داریم  بر اساس شرایط 
و قوانین اولیه اعلام شــده به عهد خود 

پایبند باشد و پیمان شکنی  نکند.
ســادات نجفی با اشاره به جلسه  
گذشــته  با رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلــس گفت: در آن جلســه  تقاضا  
کردیم که 6 مــاه به طور کامل فعالیت 
همــه  مناطق آزاد تعطیل شــود ! چون 
ظاهرا همه مشکلات کشور مثل قاچاق 
کالا و فرار مالیاتی و... مربوط به مناطق 
آزاد است! وی افزود:  مدیران دو حوزه  
گمرک و مالیات در این جلسه حضور 
دارنــد و اگر مواردی را در این حوزه ها 
در منطقه آزاد کیش ســراغ دارند عنوان 
کنند . ســادات نجفی گفت: شما در آن 
جلســه فرمودید چنین قصد و باوری 
نداریم که مناطق آزاد بخواهد به سمت 
تعطیلی برود و البته در عمل هم به اثبات 
رســاندید و یک ماه بعد، ما میزبان شما 
در جزیره کیش بودیم و ماده 52 برقرار 
و مشکل مرتفع شد. مدیرعامل جامعه 
بازاریان و بازرگانان کیش با بیان اینکه 
متاســفانه بعد از نزدیک به سه دهه از 
ابلاغ قانون  چگونگی اداره مناطق آزاد 
مشــاهده می کنیم که بخش اعظمی از 
قوانین اجرایی نشــده است و به گفته 
کارشناسان 70 درصد قانون بدون اجراء 
باقی مانده است، افزود: یکی از وظایف 
مجلس نظارت بر اجرای درست و کامل 
قوانین اســت و متاسفانه در مناطق آزاد 
این  موضئع اتفاق نیفتاده و من فکر می 
کنم به دلیل ضعف در اجرای قوانین و 
هم چنین عدم نظارت درست ، امروز در 
حال پاک کردن صورت مسئله هستیم ! 
مزایا، مشوق ها و معافیت ها ی مناطق 
آزاد را حــذف می کنیم و توجه نداریم 
که چه اتفاقی بعــد از آن خواهد افتاد!  
سادات نجفی افزود: کسانی که در مناطق 
آزاد ســرمایه گذاری کرده اند در نقاط 
محروم و صفر مــرزی وبدون بودجه 
دولتی ســرمایه گذاری کرده اند. وی 
افزود: فعال بخش خصوصی که در آن 
روز تصمیم گرفته در این منطقه سرمایه 
گذاری کند ، انگیزه و  نامی به جز عشق 
به وطن و عــرق ملی برای آن  متصور 

نیســت.  مدیرعامل جامعه بازاریان و 
بازرگانان کیش گفت: میثاق ســرمایه 
گذار در مناطــق آزاد چیزی جز قانون 
چگونگــی اداره مناطق آزاد نیســت و 
این پیمانی است که سرمایه گذار بخش 
خصوصی با دولت دارد و قانون بسیار 
مترقی اســت و چون اجرایی نشده ،  ما 
به اشتباه عدم تحقق اهداف قانونگذار را 
در قانون می بینیم در صورتیکه اینگونه 
نیست و مشکل اینجاست که قانون اجرا 
نشده است! اگر امروز قوانین  در ارتباط 
با گمرک، بانک بــرون مرزی، قوانین 
مدیریتی و .. به درســتی اجرا می شــد 
امروز مسائل و مشکلات اینگونه نبود 
.   سادات نجفی با اشاره به اینکه از نظر 
من بهشت مالیاتی در سرزمین اصلی و  
کلانشهرها اســت ادامه داد: در مناطق 
آزاد به دنبال کسانیکه فعالیت هایشان را 
پنهان می کنند و مالیات پرداخت نمی 
کنند نباشید چون فعال اقتصادی واقعی 
به   دنبال فرار مالیاتی نیست. کسانی که 
به دنبال فرار مالیاتی هستند نشانه گذاری 
شده اند و اگر در مناطق آزاد هم هستند 
حتما بــا هماهنگی حضــور دارند! و 
متاسفانه ما در کیش  بعضا تاوان کارهای 
ایــن گونه افراد  را می دهیم! مدیرعامل 
جامعه بازاریــان و بازرگانان کیش در 
بخش دیگری از سخنان خود مناطق آزاد 
را یک اکوسیستم تعریف کرد و افزود:  
بهترین منطقه مصداق اکوسیستم جزیره 
کیش است.ما در جزیره کیش صعنت، 
تولید، گردشــگری، بازار، تجارت و .. 
وجــود دارد و همه این اکوسیســتم به 
هم وابسته است و هیچکدام از هم جدا 
نیستند. وی افزود: همه صنوف در کیش 
تشکل یافته هستند و یکی از وجوه تمایز 
ما نسبت به ســایر مناطق  آزاد کشور ، 
داشتن صنوف سازمان یافته هستند که 
ســال ها پیش ثبت شــده و همه آن ها 
در کنار منطقه آزاد  و بازوی مشــورتی  
منطقه آزاد هستند.  سادات نجفی افزود: 
این صنوف خود را از سازمان جدا نمی 
دانند و هیچگونه تضاد منافعی با سازمان 
منطقه آزاد کیش ندارند بلکه منافع خود 
را با ســازمان مشترک می بینند. سادات 
نجفی بیان داشت:   اعتقاد داریم سازمان  
منطقه آزاد کیش باید قوی باشــد تا ما 
بتوانیم ارتزاق کنیم و ما اگر قوی باشیم 
سازمان هم قوی خواهد بود .  وی گفت 
: اتفاقاتــی که در طول این ســال ها در 
کیش افتاده اتفاقات بســیار ارزنده ای 
برای کشور است . وی با اشاره به مزیت 
های کشــورهای همسایه برای جذب 
ســرمایه گذاران  گفت:  با این شرایط 
و محدودیت ها و مشکلات چه منطقی 
برای ادامه فعالیــت وجود دارد آن هم  
در ســالی که با نام  تولید و مانع زدایی 
مزین است ! مدیرعامل جامعه بازاریان 
و بازرگانــان کیش افــزود : در قانون 
مالیات بر ارزش افزوده قبلی و فعلی،به 
معافیت کالای همراه مسافر تاکید شده 
اما هنوز که هنوز اســت بخشــنامه ای 
برای این موضــوع نداریم که تکلیف 
روشن شود که ما چه تفاوتی با سرزمین 
اصلی داریم؟ امروز بسیاری از  کالاهای 
خارجی در بسیاری از شهرهای کشور 
حتی  ارزانتر از جزیره کیش در دسترس 
مردم است. چطور می شود که بسیاری 
از کالاهــای خارجــی در مغازه های 
ســرزمین اصلی وجود دارد و ارزانتر از 
کیش هم هست و ما عملا توان رقابت  
با آنها را نداریم. وی افزود:  مناطق آزاد 
در امور بســته بندی و مونتاژ می تواند 
پایلوت باشــد و  به جــای آنکه اقلام 
را فله ای صادر کنند و در کشــورهای 
دیگربا اســم آن کشورها  به کشورهای 
اروپایی مجددا صادر شود ، مناطق آزاد 
مــی تواند بهترین مرکز این فعالیت ها 
باشد. ســادات نجفی گفت :متاسفانه 
از این ظرفیت ها اســتفاده درستی نمی 
شود و این گرفتاریها و مشکلات  جدی 
است. سادات نجفی در پایان گفت: ما 
دوست داریم کارو فعالیت  کنیم و امید 
ما خانه ملت است و متاسفانه امروز هم 
دولت و مجلس مخالــف مناطق آزاد 
هســتند و واقعا نمی دانیم به کجا پناه 
بیاوریم اما سرمایه گذاران ماهنوز هم به 
فعالیت اقتصادی امید دارند و ان شاالله 
با نظر مساعد مجلس شورای اسلامی  

مشکلات مرتفع شود.

مشروح نشست سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی کیش با  رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس ،

درد دل و وعده در کیـش، 
انتظار عمل  در تهران ...

اقتصاد کیش - سرویس گزارش و گفت و گو- نشست سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی کیش با محمد رضا 
پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس  در  مرکز همایش های بین المللی جزیره کیش برگزار شد. در 
این نشست علاوه بر محمد رضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، محمد رضا نوایی لواسانی؛ 
سرپرســت سازمان منطقه آزاد کیش، احمد جمالی؛ معاون اقتصادی دبیر خانه شورایعالی مناطق آزاد ، همتی 
معاون اقتصادی سازمان منطقه آزاد کیش ، برخی مدیران منطقه آزاد کیش و ادارات دولتی و  برخی از سرمایه 
گذاران و فعالان اقتصادی کیش و مدیران بخش خصوصی و اصناف حضور داشتند . در این نشست به بحث و 
بررسی پیرامون چالش های مهمی از جمله درخواست اجرای قوانین اصلی مناطق آزاد، حذف مالیات بر ارزش 
افزوده، آزاد ســازی ممنوعیت واردات خودرو، معافیت مالیاتی کارمندان، لزوم تصمیم گیری کارشناسانه در 
خصوص مناطق آزاد ، تجدید نظر و ایجاد دیدگاه مثبت به مناطق آزاد از سوی مجلس در راستای ایجاد رونق 
دوباره اقتصادی و ... پرداخته شد. رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی هم در این نشست بر مصمم 
بودن مجلس به اجرا شدن کامل قانون مناطق آزاد تاکید نمود و گفت: قوه مقننه به عنوان نهادی قانون ساز مصمم 
است با الزام دستگاه های اجرایی قانون چگونگی اداره  مناطق آزاد تجاری و صنعتی در راستای نقش آفرینی 

این مناطق در شرایط تحریمی به صورت کامل اجرا شود. آنچه در این نشست گذشت را در ادامه می خوانید:

اختصاصی اقتصاد کیش

گزارش: ن- رجبی
عکس: ب- خرمدل
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